



The Honourable Tim Hodgson  
Minister of Natural Resources  
House of Commons  
Ottawa, ON K1A 0A6

December 2<sup>nd</sup>, 2025

Dear Minister Hodgson,

Subject: Urgent Call for Rigorous Environmental and Indigenous Consultation in Canada's Critical Minerals Strategy

The National Council of Women of Canada (NCWC) is deeply concerned about the fast-moving legislative and public push to expedite national interest projects, particularly Canada's Critical Minerals Strategy. While recognizing the importance of developing our vast mineral resources for technology and the transition to net-zero emissions, the current approach fails to include a robust risk analysis or adequately assess the environmental and climate impacts of critical minerals extraction and upgrading.

The Prime Minister has declared Canada a powerhouse in critical mineral mining, supported by Bill C-5, which fast-tracks "National Interest Projects." However, mining's significant environmental impacts disproportionately affect Indigenous communities in remote areas. Meanwhile, some provinces are expanding discretionary powers to accelerate mining approvals, often with limited oversight. Recent reports from the Commissioner of the Environment and Sustainable Development highlight substantial gaps in Natural Resources Canada's environmental and climate impact assessments, as well as shortcomings in advancing Indigenous reconciliation within the current Critical Minerals Strategy.

We urge the Government of Canada to ensure that:

- a) All extraction and upgrading of critical minerals, including projects accelerated under Bill C-5, undergo rigorous, scientifically sound, and independent environmental and climate impact assessments to prevent unintended harm and support Canada's climate commitments.

- b) The Government fully implement the recommendations of the Commissioner of the Environment and Sustainable Development to address current regulatory gaps and improve transparency and accountability; and
- c) Consultations with Provincial Governments and Indigenous peoples be broad, meaningful, and inclusive, respecting Indigenous rights and traditional knowledge as an integral part of project planning and approvals.

Canada's leadership in critical minerals must be rooted in sustainable development principles that balance economic growth with environmental protection and reconciliation. A precautionary, evidence-based, and inclusive approach will build trust and ensure that mining truly benefits all Canadians, including Indigenous communities.

Thank you for your attention to this urgent matter. We look forward to your prompt response detailing steps your government will take.

Sincerely,



Penny Rankin  
President  
National Council of Women of Canada

CC. Hon. Julie Dabrusin, Minister of Environment and Climate Change  
Hon. Rebecca Alty, Minister of Crown-Indigenous Relations  
Shannon Stubbs, Shadow Minister for Energy and Natural Resources  
Prime Minister Mark Carney  
Hon. Pierre Poilievre, Leader of the Conservative Party  
Don Davies, Leader of the New Democratic Party  
Elizabeth May, Leader of the Green Party  
Yves-Francois Blanchet Chef du Bloc Québécois

La version française suit

L'Honorable Tim Hodgson  
Ministre des Ressources naturelles  
Chambre des communes  
Ottawa, ON K1A 0A6

2 décembre 2025

Monsieur le Ministre Hodgson,

Objet : Appel urgent à des consultations environnementales et autochtones rigoureuses dans la Stratégie des minéraux critiques du Canada

Le Conseil national des femmes du Canada (CNFC) est profondément préoccupé par la poussée législative et publique rapide visant à accélérer les projets d'intérêt national, en particulier la Stratégie des minéraux critiques du Canada. Bien que nous reconnaissons l'importance de développer nos vastes ressources minérales pour la technologie et la transition vers des émissions nettes nulles, l'approche actuelle omet une analyse robuste des risques et une évaluation adéquate des impacts environnementaux et climatiques de l'extraction et de la valorisation des minéraux critiques.

Le premier ministre a déclaré que le Canada est une puissance en matière d'exploitation minière de minéraux critiques, soutenu par le projet de loi C-5 qui accélère les « projets d'intérêt national ». Cependant, les impacts environnementaux significatifs de l'exploitation minière touchent de manière disproportionnée les communautés autochtones dans les régions éloignées. Pendant ce temps, certaines provinces élargissent leurs pouvoirs discrétionnaires pour accélérer les approbations minières, souvent avec une surveillance limitée. Les récents rapports du Commissaire à l'environnement et au développement durable mettent en évidence des lacunes

importantes dans les évaluations des impacts environnementaux et climatiques de Ressources naturelles Canada, ainsi que des manquements dans l'avancement de la réconciliation avec les Autochtones dans la Stratégie actuelle des minéraux critiques.

Nous exhortons le gouvernement du Canada à veiller à ce que :

- a) Toute extraction et valorisation de minéraux critiques, y compris les projets accélérés en vertu du projet de loi C-5, fasse l'objet d'évaluations rigoureuses, scientifiquement fondées et indépendantes des impacts environnementaux et climatiques afin de prévenir les dommages involontaires et de soutenir les engagements climatiques du Canada ;
- b) Le gouvernement mette pleinement en œuvre les recommandations du Commissaire à l'environnement et au développement durable pour combler les lacunes réglementaires actuelles et améliorer la transparence et la reddition de comptes ; et
- c) Les consultations avec les gouvernements provinciaux et les peuples autochtones soient larges, significatives et inclusives, en respectant les droits autochtones et les connaissances traditionnelles comme partie intégrante de la planification et des approbations de projets.

Le leadership du Canada en matière de minéraux critiques doit s'appuyer sur des principes de développement durable qui équilibrent la croissance économique avec la protection de l'environnement et la réconciliation. Une approche préventive, fondée sur des preuves et inclusive permettra de bâtir la confiance et de garantir que l'exploitation minière profite véritablement à tous les Canadiens, y compris les communautés autochtones.

Merci pour votre attention à cette question urgente. Nous attendons avec impatience votre réponse rapide détaillant les mesures que prendra votre gouvernement.

Sincèrement,

Penny Rankin  
Présidente  
Conseil national des femmes du Canada